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پساب فاضلاب بوشهر می تواند ظرفیت مناسبی برای تامین 
آب مورد نیاز صنایع، فضای ســبز و مواردی از جمله تولید 
چوب باشــد و باید از این کالای قیمتی به خوبی استفاده 
شود.به گزارش مهر، بوشهر علاوه بر مشکلاتی که در زمینه 
تأمین آب مورد نیاز در حوزه شــرب و کشاورزی و صنعت 
روبرو اســت، در زمینه فاضلاب و پساب نیز با چالش های 
جدی روبرو اســت.در شــرایط کم آبی اســتان بوشــهر و 
ســختی های تأمین آب نیاز اســت که به سمت استفاده از 
آب های غیرمتعارف از جمله پســاب فاضلاب حرکت شود 
که می تواند بخشی از آب مورد نیاز برای آبیاری فضای سبز 
و حتی صنعت را تأمین کند.فاضلاب بوشــهر فرصت بسیار 
خوبی برای تأمین آب مورد نیاز در مصارف غیربهداشــتی 
و غیرشرب اســت که اکنون به خوبی از آن استفاده نشده 
به عنوان یک تهدید زیست محیطی شناخته می شود.یکی 
از مهمترین منابع آلودگی های زیســت محیطی، رهاسازی 
فاضلاب شــهری است که این موضوع مشــکلات فراوانی 
را در پی داشــته اســت و موجب نارضایتی مردم می شود.
بوشهر از استان های گرم و خشک کشور است که همواره با 
چالش کم آبی روبرو بوده است و انتظار می رود که مسئولان 
عزمی جــدی برای تأمین آب از روش های مختلف داشــته 
باشند.پساب فاضلاب به عنوان یک کالای باارزش محسوب 
می شود و استفاده مناسب از آن می تواند موج ایجاد ثروت 
شود؛ کاری که باید از دهه ها پیش انجام می شد و همچنان 

در گیر و دار اداری گیر کرده است.
یکی از متخصصین حوزه آب استان بوشهر می گوید استفاده 
از پســاب برای مصارف مختلف یکــی از راهکار های خوب 
برای تأمین آب است.جابر مظفری زاده می گوید حدود ۱۵ 
میلیون مترمکعب پســاب در شهر بوشهر تولید شده است 
که شوری این پساب حدود سه هزار دارد که قابلیت مصرف 
بهتری نسبت به ۹۶ درصد از منابع آبی استان بوشهر دارد.
به گفته وی این میزان پساب معادل نصف کل کسری آب 
استان بوشهر است که از ۲۴ سال گذشته تاکنون این پساب 
با آلودگی بســیار بالا وارد عالی شــهر و نهایتاً خلیج فارس 
می شود که عوارض بسیار بالایی دارد.به گفته این متخصص 
حوزه آب  طرح اســتفاده از این پســاب برای جنگل کاری 
باید در نظر گرفته شــود که در دو هزار هکتار از این کشت 
می تــوان دو هزار و ۵۰۰ شــغل ایجاد کــرد.وی می گوید 
می تــوان از این آب برای ایجاد کمربند ســبز و همچنین 

آبیاری فضای سبز در شهر های استان بوشهر استفاده کرد 
که در این زمینه سرمایه گذار آماده است و زمین وجود دارد 
و آب هم وجود دارد و یک همت استانی می خواهد که بتوان 

از این پساب استفاده کرد.
به گفته سرپرســت شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
اســتفاده مناسب از پســاب فاضلاب بوشــهر یک اولویت 
مهم اســت و تولید پســاب فاضلاب به عنــوان یک منبع 
پایدار به شمار می رود.ابوالحسن عالی می گوید امید می رود 
با اســتفاده از این پســاب، ضمن اجرا طرح های تولیدی و 
اشــتغال زایی زمینه تأمین آب صنایع آب بر فراهم شــود.
وی از واگذاری پســاب فاضلاب به شــهرک های صنعتی و 
منطقه ویژه خبر داد و  می گوید به دســتور استاندار مقرر 
شد شــرکت آب و فاضلاب استان بوشــهر همکاری لازم 
برای در اختیار گذاشتن هزار مترمکعب پساب فاضلاب به 
شهرک های صنعتی و منطقه ویژه انجام دهد.به گفته عالی 
مجوز های زیست محیطی این طرح در حال پیگیری است 
برای اجرایی شدن استفاده پساب فاضلاب در شهرک های 
صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی بوشهر پیش بینی لازم برای 
تصفیه و انتقال این حجم از پســاب فاضلاب انجام و صدور 
مجوز های زیســت محیطی پیگیری می شود.به گفته وی 
مزیت استفاده از این پساب در مدیریت مصرف آب شرب، 

صرفه جویی در استفاده از شبکه آبرسانی مهم اسن و اجرای 
طرح پساب فاضلاب و اســتفاده در صنایع ضمن به صرفه 
بودن اقتصادی نقش مهمــی در مدیریت مصرف آب دارد.
سرپرست شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر می گوید با 
توجه به محدودیت های تأمین آب اســتان در هر زمینه ای 
که امکان صرفه جویی در مصرف وجود دارد باید انجام شود.
اســتاندار بوشهر دوشنبه شــب در نشست بررسی وضعیت 
فاضلاب بوشــهر بر استفاده از پســاب فاضلاب برای حل 
مشــکلات واحد های صنعتی و معدنی تأکید کرد.به گفته 
وی پســاب فاضلاب بوشــهر برای حل مشکلات آبرسانی 
واحد های صنعتی، معدنی و توســعه جنگل کاری استفاده 

شود.
احمد محمدی زاده می گوید پســاب فاضلاب در شهر های 
بوشهر، گناوه و دیلم بدون استفاده در طبیعت رها می شود  
که این پساب فاضلاب می تواند نقش مهمی در صنایع آب بر، 
فضای ســبز و درختکاری داشته باشد.به گفته وی استفاده 
از پســاب فاضلاب در حل مشــکلات شهرک های صنعتی 
و واحد هــای معدنی را یک ضرورت اســت و بــا توجه به 
همجواری تصفیه خانه فاضلاب بوشهر با شهرک ها صنعتی 
و منطقه ویژه اقتصادی، انتقال پســاب آن در صنایع آب بر 
در اولویت قرار گرفته شود.به گفته نماینده بوشهر، گناوه و 

دیلم در مجلس شورای اسلامی در نشست بررسی مشکلات 
محلات جنوبی شــهر بوشــهر یکی از مشــکلات زیست 
محیطــی در نقاط ســاحلی را عدم دفــع صحیح فاضلاب 
اســت که مناطق جنوبی شهر بوشهر از دفع فاضلاب دچار 
مشکل و خواستار حل این مطالبه هستند که این مهم باید 
در اولویت برنامه شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر قرار 
بگیرد.عبدالکریم جمیری می گوید تشکیل جلسه کاربردی 
برای هماهنگی لازم در اجرایی شــدن طرح جمع آوری در 
نقاط جنوبی بوشهر ضروری اســت ، بسیاری از مشکلات 
زیســت محیطی به سبب بی توجهی به اجرا طرح فاضلاب، 
گســترش یافته که حل شدنی است.نماینده بوشهر، گناوه 
و دیلم در مجلس شــورای اســلامی می گوید مشــکلات 
زیرســاختی مناطق جنوبی شــهر بوشــهر باید شناسایی 
شــود که یکی از مشکلات مهم این نقاط جمع آوری و دفع 
فاضلاب و لازم است در کوتاه ترین زمان این مشکل برطرف 
شود.به گفته وی پیگیری مستمر برای تحقق این مطالبات 
مردم را یک ضرورت است و محلات تنگک های بوشهر هم 
با این معضل مواجه هستند که باید طرح فاضلاب در همه 

شهر بوشهر اجرایی شود.
معاون امور عمرانی اســتاندار بوشهر می گوید دفع صحیح 
فاضلاب یکی از اولویت های وزارت نیرو در نقاط ســاحلی 
است که  اکنون طرح فاضلاب در سه شهر بوشهر، گناوه و 
دیلم اجرایی شده که باید این طرح در همه نقاط این شهر ها 
گسترش یابد.محمد هادی رســتمیان می گوید استفاده از 
طرح جمع آوری فاضلاب را حق مســلم مردم ساحل نشین  
اســت که طرح فاضلاب شــهر بوشــهر در همه نقاط باید 
اجرا شــود و اکنون مناطق جنوبی شهر بوشهر از این طرح 
استفاده نمی کنند.به گفته وی مشکل دفع فاضلاب در نقاط 
جنوبی شهر بوشهر باید حل شود و جذب بودجه ملی برای 
تســریع در اجرای طرح فاضلاب بوشهر و بهره مندی همه 
نقاط این شــهر نیازمند ارائه در کمیسیون ماده ۲۳ است.

پساب فاضلاب به عنوان یکی از کالا های قیمتی باید مورد 
استفاده قرار گیرد و به جای آنکه عاملی برای بروز مشکلات 
زیســت محیطی باشد، استفاده مناسبی از آن شود که هم 
باعث ایجاد اشــتغال و هم زمینه ساز کسب درآمد باشد.در 
شــرایط کم آبی استان بوشهر و نیاز های فراوان برای تأمین 
آب، انتظار می رود که تصفیه پســاب و اســتفاده از آن در 

بخش های صنعت و کشاورزی در دستور کار قرار گیرد.

فرونشست سالانه ۸ تا ۲۰ سانتیمتری ۴ دشتچالش های فاضلاب در بوشهر؛»پساب« کالایی قیمتی
 استان مرکزی

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اســتان مرکزی گفت: با توجه به وضعیت 
مناسب سد کمال صالح نسبت به سد الغدیر ساوه، در تابستان مشکلی برای 
تامین آب شــرب اراک وجود ندارد.عزت الله آمره ای ششــم اردیبهشت ماه 
۱۴۰۱ در جلسه شورای حفاظت از منابع آب و کارگروه سازگاری با کم آبی 
استان مرکزی با اشاره به میزان بارندگی استان در سال زراعی جاری، اظهار 
کرد: بالغ بر ۱۹۳ میلیمتر بارش در اســتان دریافت شده است که نسبت به 
ســال زراعی گذشته ۷.۵ درصد رشد داشــته، اما نسبت به بلندمدت شاهد 
۱۸ درصد کاهش هستیم.وی در خصوص وضعیت سدهای استان گفت: در 
حال حاضر ســد ســاوه، ۱۱۱ میلیون مترمکعب آب دارد که نسبت به سال 
گذشــته ۳۰ درصد کاهش نشان می دهد و هم اکنون ۴۰ درصد سد پر آب 
اســت.آمره ای افزود: در ســد کمال صالح با ۹۵ میلیون مترمکعب ظرفیت، 
۶۰ میلیون مترمکعب برابر با ۴۶ درصد آب در اختیار است.وی با بیان اینکه 
ســد کمال صالح وضع بهتری نسبت به سد ساوه دارد، گفت: در تابستان در 
تامین آب شــرب اراک مشکلی نخواهیم داشت و امیدواریم شرایط در باقی 
شهرها تحت کنترل باشد.مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان مرکزی 
با اشــاره به وضعیت پساب های فاضلاب اســتان، بیان کرد: خروجی پساب 
تصفیه خانه اراک ۱۲۰۰ لیتر بر ثانیه اســت کــه می تواند به ۱۵۰۰ لیتر بر 
ثانیه افزایش یابد و در حل حاضر میزان پساب در اختیار، تقسیم بندی شده 
اســت به طوری که ۳۵۰ لیتر بر ثانیه جهت کشــت محصولات غیرمثمر به 
شرکت تعاونی آب بران فراهان اختصاص یابد که به دلیل عدم تامین اعتبار 
کار متوقف است، ۱۵۰ لیتر بر ثانیه برای شرکت شهرک های صنعتی استان 
مرکزی برای جبران کمبود آب شهرک صنعتی ایبک آباد، ۲۵۰ لیتر بر ثانیه 
ویژه شهرداری اراک جهت آبیاری فضای سبز، ۱۰۰ لیتر برای کمیته امداد و 
۲۰۰ لیتر برای تالاب میقان اراک اختصاص یافته است.وی اضافه کرد: اخیرا 
برای نیروگاهی که شرکت آلومینیوم تصمیم به احداث دارد، درخواست آب 
شده است که می توان از پساب تصفیه خانه اراک، آب مورد نیاز تامین شود.

آمره ای با اشاره به وجود تصفیه خانه پساب فاضلاب در ساوه و تفرش گفت: 
در ساوه ۴۳ لیتر بر ثانیه و در تفرش ۴۰ لیتر بر ثانیه پساب در اختیار است 
که تاکنون متقاضی نداشــته است، در خمین ۱۲۵ لیتر بر ثانیه، در محلات 
۶۱ لیتر بر ثانیه و دلیجان ۴۰ لیتر بر ثانیه در اختیار است که تقسیم بندی 
برای متقاضیان مختلف انجام شــده است.وی با اشاره به اجرای طرح تعادل 
بخشی آب استان، گفت: سال گذشته برنامه بر این بود که ۲۵۰ چاه غیرمجاز 
و فاقد پروانه مســدود شود که خوشبختانه ۲۱۴ چاه پر شد و از ۷۰۰ کنتور 
۵۳۴ کنتور نصب شــد.آمره اضافه کرد: در شــازند و خنداب بیشترین چاه 
غیرمجــاز وجود دارد و کمترین میزان عملکرد نیز به این دو شهرســتان باز 
می گردد.وی با بیان کرد: ۲۵۵۵ چاه فرم ۵ در اســتان وجود داشت که ۳۹۳ 
چاه تبدیل به چاه فرم یک شدند و ۷۶۷ چاه فرم ۵ پر شد. تا امروز ۴۴۲ چاه 
فرم ۵ باقی مانده که هنوز تعیین تکلیف نشده اند و در نظر است که امسال 
۲۵۰ چاه پر شود و ۷۰۰ کنتور نیز نصب شود، از طرفی ۲۰۱۴ چاه مشمول 
فرم یک در اســتان وجود داشت که باید برای دریافت پروانه اقدام کنند که 
طی دو سال اخیر تا اول اردیبهشت ماه امسال، ۱۷۵ چاه پروانه بهره برداری 
دریافت کردند، ۴۰ چاه از لیست حذف شدند و ۱۷۹۹ چاه باقی مانده است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان مرکزی با اشاره به دشت های در حال 
فرونشست استان مرکزی گفت: دشت زرندیه، ساوه، کمیجان و دشت اراک 
در حال فرونشست است و گفته می شود که دشت اراک سالانه ۱۷ سانتیمتر، 
دشت ساوه هشت سانتیمتر، کمیجان ۱۲ و زرندیه ۲۰ سانتیمتر فرونشست 

دارد و باید برای رسیدگی به این دشت ها اولویت بندی صورت گیرد.

رفع تصرف بیش از ۲۰ هزار متر مربع
 از زمین های ملی و جنگلی فومن

فرمانــدار فومن از رفع تصرف بیش از ۲۰ هزار متر مربع از زمین های ملی و 
جنگلی از دســت متصرفان خبر داد.به گزارش ایلنا از فومن، فرماندار فومن 
در جلســه کارگروه پیشگیری از ساخت و ساز های غیرمجاز فومن گفت: در 
یک ماه گذشــته ۲۰ هزار و ۳۰۰ مترمربــع از زمین های ملی و جنگلی این 
شهرســتان بــه ارزش ۱۲ و نیم میلیارد تومــان از ۲۱ متصرف پس گرفته 
شد.موســی فکور با تاکید بر حفــظ زمین های ملی و جلوگیــری از تغییر 
کاربری زمین های کشــاورزی افزود: فروردین امسال یک واحد مسکونی که 
در زمین های کشــاورزی این شهرستان ساخته شده بود با حکم قضائی قلع 

و قمع شد.

آغاز عملیات اجرایی بهسازی محور 
سمنان- دامغان

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان ســمنان از آغاز عملیات 
بهسازی ۱۲ کیلومتر از محور سمنان- دامغان خبر داد.احسان منصور کیایی 
در گفت وگو بــا خبرنگاران با اعلام این خبر اظهار کرد: عملیات بهســازی، 
لکه گیری و روکش آســفالت محور سمنان دامغان در محدوده گردنه آهوان 
آغاز شــده است.وی با اشــاره به ویژگی های این پروژه راهسازی افزود: این 
پروژه بهســازی با طولی بالغ بر ۱۲ کیلومتر و عرض ۷.۳۰ متر آغاز شــده 
اســت.منصور کیایی تصریح کرد: پروژه بهسازی محور سمنان دامغان دارای 
مدت قرارداد اجرایی یک ســاله است که دارای جزئیات اجرایی لکه گیری و 
روکش آســفالت، شانه ســازی در مقاطع مورد نیاز، تهیه و اجرای یک لایه 
ماسه آسفالت، یک لایه آسفالت اساس قیری و یک لایه روکش توپکا است.

مدیــر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان تاکید کرد: راه ها و ابنیه 
فنی ســرمایه های ملی هر کشور بوده و نقشی اساسی درمبادلات اقتصادی، 
فرهنگی و ... دارند. وظیفه توســعه و صیانت از آن ها به خصوص در اســتانی 
که راه های آن کریدور ارتباطی مهم کشور محسوب می شود ، امری همگانی 
بوده که باید مجدانه نســبت به پی گیری آن ساعی باشیم.وی با بیان اینکه 
این محور در مســیر پرتردد تهران-سمنان-مشهد قرار دارد افزود: بهسازی 
این محور پرتردد نقش مهمی در کاهش تلفات جاده ای خواهد داشت.وی با 
اشاره به پرحادثه بودن این محور ارتباطی مهم خاطرنشان کرد: حفظ جاده 
موجــود، بهبود رفت و آمد، افزایش ایمنی خودروها و کاهش تصادفات جاده 
ای و بهسازی و اصلاح و ساماندهی روکش محور موجود و... از جمله مزایای 

اجرای این پروژه راهداری است.

اخبار کوتاه

مدیر دفتر مهندســی رودخانه ها و ســواحل 
شــرکت آب منطقه ای اصفهان از اخذ ســند 
برای بســتر رودخانه زاینــده رود در محدوده 
شهر اصفهان خبر داد.احمدرضا صادقی  گفت: 
شرکت آب منطقه ای از حدود چهار سال پیش 
برای گرفتن ســند رودخانــه در واحد ثبتی 
جنوب اقدام کرد که با اهتمام همکاران بخش 
حقوقی و دفتر مهندسی رودخانه ها و سواحل، 
سند بستر رودخانه زاینده رود در ساحل سمت 
راســت به مســاحت ۲۳۹.۱۴ حد فاصل بند 
آبشــار تا نیروگاه درچــه در بهار ۱۴۰۰ صادر 
و اخذ شــد.به گفته او جهت اخذ ســند بستر 
رودخانه زاینده رود در واحد های ثبتی شــرق 

و مرکز نیز اقدامــات لازم صورت گرفته  و در 
اسفندماه سال گذشته، ســند بستر رودخانه 
زاینــده رود در ســاحل چپ از محــدوده باغ 
گل ها تا پل دنارت به مســاحت ۱۰۵.۵ هکتار 
در محدوده واحد ثبتی شــرق به نام شــرکت 

آب منطقه ای اصفهان صادر شد.
اخذ ســند رودخانه زاینده رود در واحد ثبتی 
مرکــز، در دو بخــش یــک و چهــار از دیگر 
اقدامات شــرکت آب منطقه ای بوده است که 
سند بســتر رودخانه زاینده رود در بخش یک 
واحد ثبتی مرکز حــد فاصل پل مارنان تا پل 
چوبی )جویی( به مساحت ۳۰.۶۷ هکتار واقع 
در ساحل چپ زاینده رود و بخش چهار واحد 

ثبتی مرکز حد فاصل پل چوبی )جویی( تا باغ 
گل ها به مساحت ۱۷.۹۸ هکتار واقع در ساحل 
چپ رودخانه در فروردین ســال ۱۴۰۱ اخذ 
شد.صادقی می گوید: شرکت آب منطقه ای در 
تلاش برای اخذ سند بستر رودخانه زاینده رود 
در واحــد ثبتی غرب از نیــروگاه درچه تا پل 
شیری است که هم اکنون نزدیک به ۷۰ درصد 
از بســتر رودخانه زاینده رود در محدوده شهر 
اصفهان، دارای سند است.شرکت آب منطقه ای 
اصفهان در نظر دارد که برای اخذ ســند کل 
بســتر رودخانه زاینده رود در واحد های ثبتی 
مختلف و در شهرستان ها درخواست ارائه دهد 
و با توجه به توافقنامه وزارت نیرو و ســازمان 

ثبت اســناد و املاک کشور امید است که این 
روند تسریع شود.به گفته مدیر دفتر مهندسی 
رودخانه ها و ســواحل شــرکت آب منطقه ای 

اصفهان، با اخذ سند برای رودخانه زاینده رود 
از دست اندازی ها به حریم و بستر این رودخانه 

جلوگیری و تصرفات، محدود می شود.

رد پــای معادن تا نزدیک مناطق حفاظت شــده لرســتان 
نگرانی ها در این زمینه را دوچندان کرده اســت، تنش های 
ایجادشده باعث فرار حیات وحش شده و کار از بهره برداری 
معمول به »بهره کشی« رسیده است.به گزارش مهر، لرستان، 
از اســتان های غنی در زمینه وجود معــادن کانی فلزی و 
غیرفلزی اســت به طوری که در حوزه کانی های غیرفلزی 
صنعت سنگ این اســتان حرف های زیادی برای گفتن در 
سطح جهان دارد و این استان از جایگاه کم نظیری در امر 
استخراج، تولید و فرآوری ســنگ ایران و جهان برخوردار 
است.این در حالیست که لرستان در بخش معدنی به لحاظ 
وجود معادن غنی انواع ســنگ های ساختمانی و تزئینی از 
جمله ســنگ چینی و مرمریت از قطب های قوی در کشور 
محســوب می شود به طوری که این معادن بخش عمده ای 
از ظرفیت تولید، اشــتغال و جذب ســرمایه گذاری استان 
را در اختیار دارد.در کنار مســائل اقتصادی و اشتغالی که 
این معادن در لرســتان ایجاد کرده اند، متأسفانه شاید باید 
گفت که حجم خسارت های زیست محیطی و منابع طبیعی 
آنها بسیار بیشتر از سود اقتصادی است که نصیب لرستان 
می کنند، ســودی که به قیمت از بین رفتن تنوع زیستی 
و جانوری این اســتان شده است.فعالیت معادن بیخ گوش 
مناطق تحت حفاظت محیط زیست، زنگ خطر و هشدار را 
برای از بین رفتن تنوع زیستی و گیاهی لرستان به صدا در 
آورده است، موضوعی که حتی موجب نگرانی فعالان حوزه 

محیط زیست نیز شده است.
محسن تیزهوش کارشناس حوزه محیط زیست لرستان در 
این رابطه در گفت و گــو با خبرنگار مهر با تاکید بر اینکه 
معادن در لرستان به صورت افسارگسیخته منابع طبیعی و 
زیستی را دارد از بین می برند اظهار داشت: انگار هیچ قانونی 

نمی تواند جلوی این کار را بگیرد.
وی با بیان اینکه تعجب من از این است که انگار هیچ قانون 
و کسی نمی تواند جلوی تخریب معادن را بگیرد عنوان کرد: 
قرار نیســت که ما بگوییم که هیچ معدنی نباشد، لرستان 
احتیاج دارد که از معادنش استفاده شود، ولی به این شکل 
و بــه این صورت در کنار مناطــق اصلی و چهارگانه تحت 
حفاظت و بســیار نزدیک به گونه هایی که اگر از بین بروند 

مالیات زیســتی خیلی زیادی برای ما خواهد داشت، نباید 
فعال باشند.این کارشناس حوزه محیط زیست لرستان بیان 
داشــت: تعجب من از این اســت که معادن با این حجم از 
سر و صدا و انفجارهایی که رخ می دهد، مسئولان آنجا چه 
کاری انجام می دهند؟ یکی از سوالاتی است که برای خود 
من هم بی جواب است، این معادن در نزدیکی مناطق تحت 

حفاظت ما چه می کنند؟
تیزهوش ادامه داد: اگر سال های پیش دغدغه بسیار زیادی 
روی ســدها داشــتیم، الان این دغدغه روی معادن استان 
هست.وی با تاکید بر اینکه اصلی ترین چالش امروز حوزه 
منابع طبیعی و زیستی لرستان بحث معدن است گفت: این 
شکل از بهره برداری دیگر نامش بهره برداری نیست، بهره 
برداری همیشه پایدار اســت و به اندازه است، اما آنچه که 
ما در لرســتان در مورد منابع معدنی می بینیم، بهره کشی 
اســت که مستقیماً به محیط زیســت ما آسیب می رساند.

این کارشناس حوزه محیط زیســت لرستان با بیان اینکه 
شاید برای یک عده منافع اقتصادی داشته باشند اما در کل 
لرستان را فقیر تر از آن چیزی که الان هست، خواهند کرد، 
ادامه داد: معادن در نزدیک ترین نقاطی هســتند که تنوع 
زیستی و زیست گاه های غنی از لحاظ زیستی و جانوری ما 
وجود دارد.تیزهوش با تاکید بر اینکه فعالیت این معادن در 
نهایت جز شکست چیزی برای این استان نخواهند داشت 
گفت: یکی از مهم ترین چالش ها و مشکلات این معادن در 
اســتان، ایجاد آلودگی صوتــی، انفجارها و رفت و آمدهای 
بیش از حدی اســت که در مناطق تحت حفاظت صورت 

می گیرد.
وی با اشاره به اینکه فعالیت و تخریب های این معادن تنش 
مصنوعی در یک منطقه طبیعی اســت گفــت: این باعث 
می شود که گونه های جانوری از آن منطقه کنار بروند، وقتی 
مــا در بهترین و زون مرکزی نزدیکی آن منطقه داریم این 
کار را انجام می دهیم، حیات وحش و تنوع زیستی ما از آنجا 

فراری می شوند و آرام آرام این چرخ زیستی قطع می شود.
این کارشناس حوزه محیط زیست لرستان تصریح کرد: ما 
باید در نسل های بعدی بگوییم که یک زمانی ما گونه هایی 
مثل پلنگ و خرس هم در اســتانمان داشته ایم، نباید این 
اتفاق ها رخ دهد.تیزهوش در ادامه با اشــاره به تخریب های 
فعالیت معــادن در حوزه منابع طبیعــی و جنگل ها ادامه 
داد: وقتــی که می خواهند کار معدن انجام دهند، خیلی از 
درختان قطع می شــوند، خیلی از منابع مرتفعی ما کوبیده 
می شود.وی با طرح این سوال که مگر یک سرزمین چقدر 
منابــع گیاهی و جنگلی دارد که این گونه از دســت برود؟ 
بیان داشت: چند قرن دیگر باید طول بکشد که این منابع 
دوباره به ما برگردد؟ چقدر طول کشــیده که این سرزمین 

این منابع را به ما داده است؟
این کارشــناس حوزه محیط زیست لرســتان با طرح این 
سوال که آیا فقط سودهای اقتصادی کوتاه مدت برای یک 
سری افراد خاص کفایت می کند یا اینکه ما منافع جمعیت 
چند میلیونی یک استان را می خواهیم تأمین کنیم؟ عنوان 
کرد: نبایــد منافع یک عده خاص بر منافع عام بچربد، این 
اتفاق متأســفانه در حال رخ دادن اســت، اگر کسی منکر 
این قضیه شود که معادن تنش زیستی در این سرزمین به 
وجود می آورند، باید به او شک کرد.این سخنان در حالیست 
که پیش از این افشــین بازگیر فرماندار چگنی در جلســه 
شــورای اداری با موضوع تخریب زیست محیطی در حوزه 
معادن سنگ شهرستان چگنی گفت: در فعالیت های معدنی 
باید محدودیت های زیست محیطی و منابع طبیعی و عدم 
تعــرض به پهنه های تاریخی و میراث فرهنگی و منابع آبی 

مورد توجه جدی قرار گیرد.
وی تاکید کرد: بایــد از فعالیت هایی که به این حوزه زیان 
می رساند به طور جدی جلوگیری شده و مسئولان استانی 
و شهرستانی نیز رعایت این موارد را پیگیری و نظارت کنند.
فرماندار شهرستان چگنی با اشاره به اینکه قدردان حضور 

فعــالان اقتصادی و صاحبان معادن در شهرســتان چگنی 
هستیم، افزود: اما در برداشت های معدنی باید موارد قانونی 

و مقررات به طور کامل رعایت شود.
بازگیــر بیان کرد: معادن چگنی ثــروت خدادادی و امانت 
الهی و عنایات خداوند به این منطقه است و باید به گونه ای 
مورد بهره برداری و اســتفاده قرار گیرد که برای آیندگان و 
نسل های بعدی نیز حفظ و حراست شود.وی افزود: معادن 
سنگ از نظر اکتشــاف، استخراج، فرآوری و صادرات نقش 
مهــم و اثر گــذاری در تحقق جهش تولیــد دارد.فرماندار 
شهرستان چگنی شــناخت کامل مشکلات و موانع توسعه 
معدنی شهرستان را بسیار راهگشا در مسیر توسعه معادن 
و صنایع معدنی دانست و بر ضرورت پیگیری و رفع مسائل 
مشــکلات معادن فعال در شهرستان تاکید کرد.وی یادآور 
شد: انتظار می رود صاحبان معادن سنگ شهرستان چگنی 
طبق قوانین و مقررات حقوق مردم منطقه را رعایت کنند.

علی ســالاروند مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان 
لرستان نیز در این جلســه، از فرماندار و مدیران حاضر در 
جلسه به دلیل اهتمام در بازدید میدانی و مشاهده مشکلات 
زیست محیطی تشکر کرد.وی با اشاره به برخی تخریب های 
زیســت محیطی صورت گرفته افزود: مشکلات ایجاد شده 
ناشی از عدم توجه به الزامات زیست محیطی و عدم توجه 
به رفاه اجتماعی در شهرســتان چگنی بوده است.مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان لرستان با بیان اینکه این روند 
فعالیت معادن توسعه ناپایداری را در منطقه رقم زده است؛ 
بر لزوم همکاری همه جانبه برای رفع مشکلات پیش آمده 
به خصوص مشــکلات زیست محیطی و اجتماعی ناشی از 
فعالیت این معادن تاکید کرد.سالاروند همچنین خواستار 
اســتفاده از تکنولوژی های نو در فعالیت های معدنی استان 
برای کاهش پیامدهای منفی زیست محیطی شد.جعفری 
رئیس سازمان صمت اســتان لرستان نیز در این جلسه از 
طرح موضوع برخی از معادن اســتان لرســتان در شورای 
معادن اســتان و شورای عالی معادن کشور برای رفع موانع 
و مشکلات خبر داد.وی ادامه داد: همچنین پایش پهپادی 
معادن برای نظارت بر میزان برداشت معادن در سال جاری 

عملیاتی می شود.

زاینده  رود سنددار شد

تنش معادن حیات وحش را فراری داد

معدن بیخ گوش منطقه حفاظت شده

اعلام مفقودی 
برگ سبز پراید جی تی ایکس آی رنگ نقره ای – متالیک 
– مدل ۱۳۸۶ شــماره موتور ۲۰۶۹۴۷۸ شماره شاسی 
s۱۴۱۲۲۸۶۱۶۰۸۸۱ شماره پلاک ایران ۸۶-۱۹۱ج ۴۹ 
متعلق به مرتضی قزوهی مفقــود گردیده و فاقد اعتبار 

می باشد.

اعلام مفقودی 
برگ ســبز ســواری لوگانL ۹۰ – مدل ۱۳۹۰ رنگ مشــکی 
متالیک شــماره موتور K4MA690-W063974 شــماره 
 شناســاییNAPLSRALD۰۱۱۰۹۵۰۷  شــماره پلاک ایران
۸۶-۲۳۳ب ۷۳ متعلق به محمد رضا عبدوس مفقود گردیده و 

فاقد اعتبار می باشد.

اصلاحیه آگهـی 
مناقصه عمومی کد آگهی 1۴۰1-1

مبلغ 2.000.000 ریال بابت خرید اســناد مناقصه از طریق درگاه 
سامانه به شماره حساب 700824126398 بانک شهر واریز گردد.
امور قراردادها و روابط عمومی
سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

دبیر شــورای هماهنگی کار آذربایجان غربی با اشاره 
به اینکه از ســال ۹۹تا کنون ۵۹۰۰ کارگر در استان 
اخــراج و از مقرری بیمه بیکاری بهره برده اند، تصریح 
کرد: با افزایش بیش از ۵۷درصدی دستمزد کارگران 
در سال جاری برخی سوءاستفاده گران و کارفرمایان 
در سطح کشور و حتی در استان دست به تعدیل نیرو 
زده اند.علی صحرا نورد در گفت و گو با ایلنا، با اشــاره 
به اینکه طبق آمار ۳۸۶هزار کارگر در استان فعالیت 
دارنــد، اظهار کرد: از این تعداد کارگر ، ۲۲۰هزار نفر 
بیمــه اجباری دارند، ۴۵هزار نفر کار گر ســاختمانی 
دارای بیمــه و ۸۶هــزار کار گر واحد هــای تولیدی 

هستند.
دبیر شــورای هماهنگی کار آذربایجان غربی با بیان  
اینکه یک سوم جمعیت استان را خانواده های کارگری 
و حد اقل حقوق بگیر تشکیل داده است گفت: حذف 
دفترچه هــای درمــان تامین اجتماعی منجر شــده 
کارگــران خدمات بیمــه درمانی را رایــگان دریافت 
نکنند. وی با اشــاره به اینکــه ۲۵درصد کارگران در 

استان را زنان تشکیل می دهند، خاطر نشان کرد: در 
حال حاضر ۱۲هزار کارگر میدانــی در ارومیه وجود 
دارد که نیازمند حمایت ها و سازماندهی های از جمله 
ســاخت پایانه کارگری با داشتن امکانات بهداشتی و 
رفاهی همچون شــهر های تبریز، همدان، اصفهان و 

مشهد هستند.
صحرانورد یاد اور شــد: در حال حاضر ۳۵ شــهرک 
صنعتــی در اســتان فعالیت دارند کــه ۵۰درصد از 
واحدهای تولیدی مســتقر در آنها تعطیل هســتند.
دبیر شــورای هماهنگی کار آذربایجان غربی با اشاره 
به اینکه از ســال ۹۹تا کنون ۵۹۰۰ کارگر در استان 
اخــراج و از مقرری بیمه بیکاری بهره برده اند، تصریح 
کرد: با افزایش بیش از ۵۷درصدی دستمزد کارگران 
در سال جاری برخی سوءاستفاده گران و کارفرمایان 
در ســطح کشور و حتی در اســتان دست به تعدیل 

نیرو زده اند. 
به گفته صخرانورد، در حال حاضر بیش از ۲۰۰ هزار 

بیکار در استان شناسایی شده است.

 گروه شهرســتانها: عباس محمدی در گفت وگو با 
خبرنگار فولاد اظهار کرد: آنچه یک سازمان می تواند در 
سایه پویایی و پایداری به دست آورد، انعطاف پذیری، 
اعتبار و کارایی است و مزایایی همچون سرعت، چابکی 
و انطباق نیز زاییده پویایی اســت. تســلط بر چنین 
تناقضی مســتلزم طراحی زیرساخت ها، سلسله مراتب 
مدیریتی و فرایندها بر اساس مجموعه ای از پارامترهای 
اصلی اســت که همانند یک زیربنای اصلی و اســتوار 
عمل می کند.محمدی افزود: در راســتای دســت یابی 
به برنامه تولید ماهیانــه، برنامه ریزی تولید ماهیانه به 
برنامه های روزانه و شیفت تولید تبدیل شده و رسالت 
تولید هریــک از تجهیزات )کوره های قوس الکتریکی، 
کوره های پاتیلی و گاززدایی، ماشــین های ریخته گری 
و تجهیزات پشتیبانی( مشــخص و به صورت روزانه و 
شیفتی در حال رصد اســت. مدیر تولید فولاد مذاب 
شرکت فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: تولید هرکدام 
از تجهیزات به دقت و به صورت روزانه مورد تحلیل قرار 
گرفته و دلایل عدم رسیدن به برنامه مشخص و راهکار 

اصلاح و حتی افزایش میزان تولید آن تجهیز مشخص 
و توسط واحدهای مختلف اجرا گردیده است. اقدامات 
آماده ســازی تجهیزات نیز به صورت هم راستا و مدولار 
انجــام می گرفته تا حداقل میــزان جابه جایی ذوب و 
بیشــترین میزان تولید حاصل شود.وی اذعان داشت: 
برای تولید با ظرفیت های بیشتر که ناشی از رکوردهای 
روزانه است، باید روش های آماده به کاری و عملکردی 
تجهیزات را به چالش کشــید. این امر با سرمایه های 
انســانی هوشــمند و تغییر در شــیوه برنامه ریزی با 
تســریع در فرایندها عملیاتی محقق شــده اســت.
محمدی تصریح کــرد: زمان ها و تجهیزات قابل بهبود 
در این رکورد شناسایی شده و راهکارهایی برای آن ها 
مشخص گردید تا بتوانیم زمان و دوره کاری تولید هر 
ذوب را به حداقل برســانیم و چنانچه تجهیزی نیاز به 
زمان آماده به کاری داشــت، به صورت هم راستا با سایر 
تجهیزات در واحدهای تولیــد فولاد مذاب، متالورژی 
ثانویه و ریخته گری مــداوم فعالیت های آماده به کاری 

انجام گیرد.

بیش از ۵ هزار کارگر در آذربایجان غربی
 بیکار شدند

افزایش چشم گیر تولید تختال فولاد مبارکه
 در فروردین ماه


